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  سقف برداشت از عابربانک ها 
در مرز مهران افزایش یافت

رئیس شورای هماهنگی بانک های استان ایلام گفت: به 
منظور رفاه زائران اربعین، ۹۰ دستگاه خودپرداز ثابت و سیار 
در مرز مهران مستقر می شود که سقف برداشت یک میلیون 
تومان در روز است و تمامی تمهیدات لازم از سوی بانک ها 
برای خدمات دهی به زوار اربعین در مرز مهران اندیشیده 
شده است. وی بیان کرد: به منظور رفاه زائران اربعین، ۹۰ 
دستگاه خودپرداز ثابت و سیار در مرز مهران مستقر می شود 
که سقف برداشت یک میلیون تومان در روز است. رئیس 
شورای هماهنگی بانک های استان ایلام با اشاره به جانمایی 
این خودپردازها، افزود: این خودپردازها در پارکنیگ اربعین، 
برکت و پایانه مرزی و خود شهر مهران مستقر می شوند 
همچنین بحث نقدینگی این خودپردازها نیز در حال تامین 
است، تعدادی از این دستگاه ها وارد استان شده و تعدادی 
نیز از استان های دیگر در حال ورود به استان است. به گزارش 
ایرنا، وی تصریح کرد: تمامی بانک های استان برای برگزاری 
مراسم اربعین از آمادگی کامل برخوردار هستند و خدمات 
مختلف بانکی طی این ایام به صورت شبانه روزی به زوار ارائه 
می شود که ۶۰ درصد تردد زوار اربعین از طریق مرز مهران 

انجام می شود. 

 حقوق بازنشستگان و کارمندان 
در نیمه دوم سال افزایش پیدا می کند؟

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور به پرسشی درباره 
افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان در نیمه دوم سال 
پاسخ داد. میثم لطیفی، رئیس سازمان اداری و استخدامی در 
پاسخ به این پرسش که آیا در نیمه دوم سال حقوق کارمندان و 
بازنشستگان افزایش خواهد یافت؟ گفت: حقوق بازنشستگان 
در اختیار ما نیست و درخصوص افزایش حقوق کارکنان در 
نیمه دوم سال نیز فعلًا برنامه ای نداریم. به گزارش شفقنا، وی 
بیان کرد: اگر بودجه لازم تأمین شود، تلاش می کنیم براساس 
آیین نامه ای که پیشنهاد دادیم، بحث مربوط به مزایای جانبی 
که برای دستگاه های اجرایی پیش بینی شده را از طریق شورای 
حقوق و دستمزد به صورت عادلانه اجرا کنیم. لطیفی درباره 
اقدامات سازمان اداری و استخدامی برای تحقق عدالت در 
پرداخت حقوق کارکنان دولت که مورد تأکید رئیس جمهور 
نیز بوده است، گفت: گزارش مفصلی از برنامه ها و اقداماتی 
که در این زمینه اجرایی شده، آماده کرده ایم که به زودی ارایه 

خواهیم داد. 

 دریافت وثیقه نقدی و کسر کارمزد 
از تسهیلات بانکی ممنوع است

طبق ابلاغ بانک مرکزی به بانک ها و موسسات اعتباری، 
اخذ هرگونه سپرده به عنوان وثیقه نقدی به هر عنوان قبل 
یا بعد از اعطای تسهیلات و همچنین کسر کردن کارمزد 
از اصل مبلغ تسهیلات توسط شبکه بانکی ممنوع است. 
به گزارش بانک مرکزی، این بانک طی بخشنامه ای، نتایج 
ارزیابی چالش های فقهی سپرده های امتیازی به منظور اعطای 
تسهیلات قرض الحسنه در شبکه بانکی را که توسط شورای 
فقهی تبیین شده است، به بانک ها و موسسات اعتباری ابلاغ 
کرد. نتایج ارزیابی شورای فقهی بانک مرکزی در خصوص 
سپرده پذیری امتیازی در شبکه بانکی به شرح زیر اعلام شده 

است: 
الف    - رویکرد شورای فقهی بانک مرکزی در خصوص 
سپرده پذیری امتیازی که در حال حاضر به صورت نسبتا 
فراگیر در شبکه بانکی کاربرد دارد، تفکیک بین روش های 
مجاز و مشروع سپرده پذیری امتیازی از روش های غیرمجاز 

و غیرمشروع است. 
با  امتیازی  قرض الحسنه  تسهیلات  اعطای  ب   - 
میانگین گیری، بدین ترتیب که پس از سپرده گذاری مشتری 
و بر اساس میانگین امتیاز وی، مؤسسه اعتباری بدون شرط 
قبلی نسبت به پرداخت تسهیلات اقدام می کند، خلاف شرع 
تشخیص داده نشده است. نکته کلیدی در این روش آن است 
که مؤسسه اعتباری نباید هیچ نوع تعهد حقوقی برای پرداخت 
تسهیلات به مشتری بدهد و این موضوع باید به شیوه مناسب 
)شفاف سازی در متن قرارداد، اطلاع رسانی روی تارنمای 
مؤسسه اعتباری، ارسال پیامک و غیره( به اطلاع مشتری 

رسانده شود. 
پ   - اعطای تسهیلات قرض الحسنه بدون میانگین گیری و 
به صورت فوری )معمولاً در یک روز( مشروط به سپرده گذاری 
قرض الحسنه، خلاف شرع تشخیص داده شد و متضمن 
شبهه قرض به شرط قرض )زیاده حکمی( که یکی از انواع ربا 

محسوب می شود، است. 
ت   - کسر کردن بخشی از تسهیلات تحت عنوان وثیقه 
نقدی یا کسر کردن کارمزد از اصل مبلغ تسهیلات، مجاز 
نیست، چراکه با کسر مبلغی از اصل تسهیلات، قرارداد صرفا در 
بخش باقیمانده منعقد می شود و محاسبه سود در بخش کسر 
شده مجاز نیست. در پایان، ضمن تأکید بر اینکه اخذ هرگونه 
سپرده به عنوان وثیقه نقدی به هر عنوان قبل یا بعد از اعطای 
تسهیلات توسط بانک  یا مؤسسه اعتباری غیربانکی )ابلاغی 
طی بخشنامه شماره ۳۷۵۵۱۷      /۰۰ مورخ ۲۳      /۱۲      /۱۴۰۰( 
ممنوع بوده و باید مراتب به واحدهای ذی ربط در آن بانک               /

مؤسسه اعتباری غیربانکی ابلاغ و بر حسن اجرای آن نظارت 
شود و در صورت وجود هرگونه سؤال و ابهام احتمالی مرتبط با 
مراتب فوق، موضوع رأسا از اداره بررسی های بانکداری اسلامی 

و دبیرخانه شورای فقهی بانک مرکزی استعلام شود. 

اخبار

   سبز کم رمق 
در شاخص های بورس

آرمان ملی: روز گذشته بعد از چند روز 
پیاپی شاخص ها بالاخره سبز شد اما سبزی 
که حجم خوبی ندارد و کم رمق است که به 
گفته کارشناسان این حوزه اخبارهای ضد 
و نقیضی که باعث افزایش عرضه و کاهش 
تقاضا می شود منجر به کاهش قیمت ها در 
بازار سرمایه می شود. شاخص کل بورس تهران 
در پایان معاملات دیروز با ۲ هزار و ۴۱۱ واحد 
افزایش، در ارتفاع یک میلیون و ۹۵۶ هزار واحد 
ایستاد و پس از چند روز روند نزولی، مثبت 
شد و شاخص هم وزن با ۶۳۹ واحد افزایش 
به ۶۷۴ هزار و ۲۱۹ واحد و شاخص قیمت 
با ۳۶۴ واحد رشد به ۳۸۳ هزار و ۵۸۸ واحد 
رسید همچنین در معاملات بورس تهران، 
بیش از چهار میلیارد و ۷۸۶ میلیون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۳۳ هزار و ۲۵۹ 
میلیارد ریال معامله شد. پالایش نفت اصفهان 
)شپنا( با ۵۱۴ واحد، شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا( با ۴۱۷ واحد، شرکت 
سرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با ۳۶۷ واحد، 
ایران خودرو )خودرو( با ۲۶۵ واحد، فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با ۲۲۶ واحد، بانک 
تجارت )وتجارت( با ۱۷۷ واحد و بیمه البرز 
)البرز( با ۱۷۷ واحد تاثیر مثبت بر شاخص 
بورس داشتند در مقابل؛ صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس )فارس( با ۱۳۸ واحد، پتروشیمی 
پردیس )شپدیس( با ۱۱۹ واحد، گروه مدیریت 
سرمایه گذاری امید )وامید( با ۸۲ واحد، توسعه 
معادن و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با 
۵۶ واحد، سیمان خزر )سخزر( با ۵۶ واحد 
و فولاد خراسان )فخاس( با ۴۵ واحد تاثیر 
منفی بر شاخص بورس داشتند. بر پایه این 
گزارش، کشت و صنعت پیاذر )غاذر(، گروه 
مالی شهر )شهر(، گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو )خگستر(، ایران خودرو )خودرو(، 
شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، 
سیمان اصفهان )سصفها( و زامیاد )خزامیا( 
در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند و گروه 
خودرو هم در معاملات دیروز صدرنشین 
برترین گروه های صنعت شد و در این گروه 
۷۲۰ میلیون و ۱۰۴ هزار برگه سهم به ارزش ۲ 
هزار و ۷۹۹ میلیارد ریال دادوستد شد. شاخص 
فرابورس نیز در بیش از ۳۹ واحد افزایش داشت 
و به ۲۵ هزار و ۵۲ واحد رسید. در این بازار 
بیش از پنج میلیارد و ۹۰۴ میلیون برگه سهم و 
اوراق مالی داد و ستد شد و سرمایه گذاری مس 
سرچشمه )سرچشمه(، صنعتی مینو )غصینو(، 
پلیمر آریاساسول )آریا(، پویا زرکان آق دره 
)فزر(، صنایع مادیران )مادیرا(، مولد نیروگاهی 
تجارت فارس )بمولد(، صنایع فروآلیاژ ایران 
)فروژ(، پالایش نفت لاوان )شاوان(، به همن 
دیزل )خدیزل( و قاسم ایران )قاسم( با تأثیر 
مثبت بر این شاخص همراه بودند همچنین 
ایران خودرو دیزل )خاور(، مجتمع جهان فولاد 
سیرجان )فجهان(، بیمه پاسارگاد )بپاس(، 
بانک دی )دی(، توکاریل )توریل(، سیمان لار 
سبزوار )سبزوا( و پتروشیمی تندگویان )شگویا( 
با تاثیر منفی بر شاخص فرابورس همراه بودند. 
نمادهای شپنا و شستا و وغدیر بیش ترین 
تاثیر مثبت را بر روی شاخص کل گذاشتند 
و در تاثیر گذاران برتر نماد منفی حضور ندارد 
همچنین شاخص کل هم وزن نیز در انتهای 
معاملات دیروز با رشد ۰. ۱ درصدی همراه 
شد. ارزش معاملات خرد بازار سهام نیز در 
انتهای معاملات دیروز به ۳۶۰۰ میلیارد تومان 
رسید. از این مقدار ۱۸۰۰ میلیارد متعلق به 
بورس، ۱۴۰۰ میلیارد متعلق به فرابورس و 
۳۶۰ میلیارد متعلق به صندوق های سهامی 
بوده است. حقیقی ها در انتهای معاملات ۳۶۵ 

میلیارد پول از بازار سهام خارج کردند. 

  قیمت خودروهای 
داخلی و مونتاژی در بازار

 بررسی روند پنج ماهه قیمت ها در بازار خودرو 
به خوبی دلیل بلاتکلیفی را مشخص می کند. 
برای مثال در چند ماه گذشته به شکل میانگین 
در هر ماه سه هفته قیمت خودرو نزولی بوده و 
یک هفته قیمت ها افزایشی شدند به طوری که 
بازار خودروهای داخلی روز گذشته کاملًا نزولی 
بود و تمام خودروهای این بازار با کاهش قیمت 
مواجه شدند. پژو ۲۰۷i دنده ای که فیس لیفت 
پژو ۲۰۶ محسوب می شود روز گذشته با یک 
میلیون تومان کاهش قیمت با عدد نهایی ۶۲۴ 
میلیون تومان در بازار معامله می شود و پژو پارس 
LX TU۵، سدان قدیمی و محبوب ایران خودرو 
روز گذشته با چهار میلیون تومان کاهش قیمت، 
به رقم پایانی ۶۱۶ میلیون تومان رسید همچنین 
شاهین G، لوکس ترین سدان سایپا امروز با دو 
میلیون تومان کاهش قیمت به عدد نهایی ۵۷۰ 
میلیون تومان رسید. بازار خودروهای مونتاژی 
روز گذشته، عملکردی مشابه بازار خودروهای 
داخلی داشت، به نحوی که در هر دو بازار قیمت 
 J۴ سه خودرو کاهش یافت، به طوری که جک
آپشنال، سدان اقتصادی کرمان موتور با پنج 
میلیون تومان کاهش قیمت، کمترین نوسان 
را در بین خودروهای مونتاژی داشت تا با قیمت 
نهایی ۷۵۵ میلیون تومان در بازار آزاد حاضر 
شود و جک S۵ نیوفیس، محصول قدیمی و 
محبوب کرمان موتور با ۱۰ میلیون تومان کاهش 
قیمت به عدد نهایی یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومان در بازار خرید و فروش شد. 

 آرمان ملی- المیرا بابایی: رشد نجومی قیمت خانه طی 
سال های اخیر امکان خرید در بازار مسکن برای دهک های 
پایین و متوسط را شاید برای تمام عمر تبدیل به آرزویی محال 
کرده است، به همین جهت بود که از سال ۱۳۹۹ بحث فروش 
متری زمین از سوی مسئولان وزارت و راه و شهرسازی به منظور 
کنترل بازار مسکن و تقاضا مطرح شد، همچنین دولت  می گویید  
با این طرح افراد می توانند با هر متراژی که توان پرداخت دارند 
مسکن تهیه کنند به طوری که بعد از چند سال امکان مالکیت 
واحد برای متقاضیان فراهم شود. از سوی دیگر موافقان این 
طرح معتقدند که این طرح به خانه دار شدن قشر ضعیف کمک 
می کند و دارایی های آنان را در مقابل تورم حفظ می کند، اما 
منتقدان این طرح بر این باورند که این طرح  برای این است که 
تنش های بازار مسکن کاهش پیدا کند و تا وقتی این طرح ها 
سرمایه گذار نداشته باشد قابلیت اجرایی ندارد و مردم را خانه دار 
نمی کند. به طور مثال مسکن مهر یا مسکن ملی با مشکل زمین 
و سرمایه گذار رو به رو است و اگر قرار بود مشکل مسکن با طرح 

حل شود با طرح ساخت و سازها حل می شد. 
 جزئیات پیش فروش متری مسکن اعلام شد

معاون بورس کالای ایران در توضیح جزئیات پیش فروش 
متری مسکن گفت: شرط خانه دار شدن مردم در این روش، 
رساندن تعداد اوراق سلف مسکن به اندازه حداقل متراژ 
واحدهای ساخته شده است. محمدحسین رحمتی در بیان 
نحوه کارکرد اوراق سلف موازی مسکن، اظهار داشت: سازندگان 
مسکن می توانند برای ساخت یا تکمیل یک پروژه ساختمانی با 
انتشار این اوراق در بورس کالا، بخشی از سرمایه مورد نیاز خود را 
برای اتمام پروژه و تحویل به مردم تأمین کنند که بر این اساس، 
مردم با خرید اوراق سلف مسکن اقدام به پیش خرید واحدهای 
آن پروژه می کنند و می توانند اوراق را تا زمان سررسید و تحویل 
ملک نگه دارند یا در بازار ثانویه اقدام به فروش اوراق خود به 
قیمت روز کنند. به گزارش مهر، معاون توسعه بازار و مطالعات 
اقتصادی بورس کالا ادامه داد: در ساده ترین شکل سرمایه گذاری 
در بازار پیش فروش متری مسکن، برای مثال خریدار اقدام به 
خرید یک متر مسکن می کند که در زمان عرضه، تاریخ تحویل 
آن ملک، ۲ ساله و کوچک ترین متراژ هر واحد ۵۰ متر عنوان 
شده است. رحمتی خاطرنشان کرد: آن خریدار اگر قصد خانه دار 
شدن داشته باشد باید تا زمان سررسید ۲ ساله مقدار اوراق خود 
را به عدد ۵۰ ورقه یک متری برساند، اما اگر قصد تحویل گرفتن 
خانه را نداشته باشد و صرفا با نیت سرمایه گذاری در بازار مسکن 
وارد این معاملات شده باشد، در هر زمانی طی این ۲ سال، امکان 
فروش اوراق و تسویه نقدی را دارد. به گفته وی، شرط خانه دار 
شدن مردم در این ابزار مالی، رساندن تعداد اوراق سلف مسکن 
به اندازه حداقل متراژ واحدهای ساخته شده است و قیمت اوراق 
سلف مسکن نیز در بازار ثانویه بر اساس قیمت های بازار مسکن 
نوسان می کند و افرادی که قصد سرمایه گذاری در این بازار را 
دارند می توانند با سرمایه های خرد و به صورت خرید متری وارد 

این بازار شوند. 
 تفاوت قیمت واحدها در یک پروژه

رحمتی در ادامه به تفاوت قیمت واحدها در یک پروژه اشاره 
کرد و گفت: در یک پروژه، متراژ و شرایط همه واحدها یکسان 
نیست برای مثال واحدهایی که در طبقات بالاتر یک ساختمان 
قرار دارند، قیمت بیشتری نسبت به واحدهای طبقات پایین 
دارند و حتی شرایط دیگری نیز می تواند در قیمت واحدها 
اثرگذار باشد؛ به همین منظور برای مثال واحد طبقه اول به 
عنوان اوراق پایه در نظر گرفته می شود و در امیدنامه ذکر 
می شود که واحد طبقه ۱۵، یک و نیم برابر اوراق پایه ارزش 

دارد. وی تاکید کرد: طبق اطلاعات درج شده در امیدنامه آن 
پروژه، مشتری برای تحویل گرفتن یک واحد ۱۰۰ متری در 
طبقه ۱۵ باید به جای ۱۰۰ عدد اوراق سلف، ۱۵۰ عدد اوراق 
سلف پایه داشته باشد و بر همین اساس نیز تفاوت ها در طبقات 
مختلف با میزان اوراق پوشش داده می شود. معاون توسعه بازار و 
مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران بیان داشت: همه شرایط 
و جزئیات قیمتی در کل واحدهای یک پروژه به طور شفاف در 
امیدنامه عرضه می آید و سرمایه گذاران قبل از خرید باید به طور 
کامل این بندها را مطالعه کنند. رحمتی اضافه کرد: با توجه 
به اینکه در اوراق سلف مسکن، تاریخ قطعی تحویل از سوی 
سازنده به خریدار وجود دارد، پیشنهاد می شود پروژه هایی 
که از پیشرفت قابل قبولی برخوردار بوده و سازنده مطمئن 
به تحویل در زمان مورد نظر است برای انتشار اوراق انتخاب 
شود؛ موضوع مهم در روند این معاملات همانند سایر معاملات 
بورس کالا، اخذ تضامین لازم از عرضه کننده به جهت عمل به 
تعهدات است و از این رو خریداران با اطمینان خاطر می توانند 
از این مسیر وارد بازار مسکن شوند. به گفته وی، یکی از مزایای 
پیش فروش متری مسکن، نقدشوندگی بالای این اوراق است، 
چراکه یک بازارگردان در این معاملات حضور داشته و همواره 
اوراق عرضه شده از سوی سرمایه گذاران را خریداری می کند. 
معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران گفت: 
اصلاح دستورالعمل معاملات اوراق سلف مسکن در مرحله 
نهایی قرار دارد و به زودی با مصوبه سازمان بورس شرایط برای 
آغاز این معاملات فراهم می شود؛ همچنین تاکنون ۲ شرکت 
سرمایه گذاری در حوزه مسکن مدارک خود را برای انتشار اوراق 
تحویل داده اند و به نظر می رسد به زودی باید از ابزار جذاب 

پیش فروش متری مسکن در تالار بورس کالا رونمایی کرد. 
 طرح هایی که مردم را خانه دار نمی کند 

مرتضی افقه، کارشناس اقتصادی اما در خصوص فروش متری 
خانه معتقد است: طرح هایی که مطرح می شود تا وقتی که 
سرمایه گذار نداشته باشد قابلیت اجرایی ندارد و مردم را خانه دار 
نمی کند به طور مثال مسکن مهر یا مسکن ملی با مشکل زمین و 
سرمایه گذار رو به رو است اگر قرار بود مشکل مسکن با طرح حل 
شود با طرح ساخت و سازها حل می شد و این طرح ها برای این 
است که تنش های بازار مسکن کاهش پیدا کند، اما این طرح 
فروش متری خانه مردم را خانه دار نخواهد کرد. حسن محتشم، 
انبوه ساز و کارشناس مسکن درخصوص فروش متری خانه در 
بورس گفت: فروش متری مسکن در اواخر دهه ۷۰ تجربه شد 
اما به دلایل نامعلومی متوقف شده است و اما این فروش متری 

تأثیری روی تولید نخواهد گذاشت و تنها تأثیرآن این است که 
سرمایه های  خرد وارد خرید خانه شود با توجه به اینکه ارزش 
پول هر روز با توجه به تورم کاهش پیدا می کند طرح فروش 
متری خانه مقابل کاهش سرمایه ها را می گیرد. این کارشناس 
مسکن در ادامه درخصوص ساخت مسکن در طرح فروش متری 
مسکن به مهر گفت: این طرح باعث ساخت و ساز نمی شود و 
حتی تقاضا را نیز کاهش نمی دهد فقط باعث می شود حداقل 
ارزش پول مردم با خرید یک یا ۱۰ متر خانه حفظ شود، اما باعث 
تسریع در ساخت و ساز نخواهد شد و انتظارات جامعه از طرح 
فروش متری کنترل بازار مسکن و همچنین خانه دار کردن مردم 
است اما با توجه به اینکه خانه در پایتخت متری ۵۰ میلیون 
است و خرید ۱۰ متر خانه مردم را خانه دار نمی کند فقط ارزش 

سرمایه مردم را حفظ می کند. 
 طرح های یک شبه وضعیت مسکن را وخیم می کند 

از سوی دیگر فرشید  پور حاجت نایب رئیس کانون انبوه سازان 
در این خصوص معتقد است: این طرح قابلیت اجرایی ندارد، 
چراکه این طرح ابهامات قانونی متعددی دارد و کمتر مالکی 
پیدا می شود که ملک خود را متری بفروشد بنابراین متأسفانه 
طی سال های اخیر قانون پیش فروش که قانونی جامع و 
کامل تر از این مقوله دارد، در کمیسیون مربوط مجلس خاک 
می خورد بنابراین اجرای این طرح نیازمند هماهنگی چندگانه 
با ارگان هایی مانند دفاتر ثبت اسناد، شهرداری وزارت راه و 
شهرسازی و حتی نیرو است. پور حاجت با اشاره به اینکه دولت 
بعد از سال ها همچنان درگیر و  دار ایجاد راهکار برای اعمال 
اخذ مالیات از خانه های خالی است، گفت: امیدوارم دولت با 
طرح های یک شبه وضعیت مسکن را وخیم تر از وضعیت کنونی 
نکند. پور حاجت گفت: یکی از راهکارهای حل وضعیت موجود 
مسکن توجه به مقوله تورم است. از آنجاکه دولت در کنترل 
تورم  تا کنون موفق نبوده است  به دنبال راهکارهای مقطعی 
برای بازارهای مختلف است و به طور حتم استقبال از طرح های 
چنینی وضعیت مسکن را پیچیده تر می کند. دبیر کانون 
انبوه سازان مسکن گفت: در تمامی کشورها مقوله مسکن جز 
مباحث سرمایه ای محسوب می شود اما از آنجاکه این کشورها 
در حمایت از مسکن اقشار کم درآمد موفق عمل کرده اند ما فکر 
می کنیم در کشورهای دیگر مسکن صرفاً مصرفی است درحالی 
که این برداشت کاملًا اشتباه است و تنها راهکار کاهش قیمت 
مسکن توجه به مقوله تورم است تا زمانی که در برابر سرکشی 
تورم راهکاری نداشته باشیم وضعیت مسکن به همین منوال 
خواهد بود و اینکه فروش متری یا پیش فروش متری انجام شود، 

 »آرمان ملی« به بررسی شرایط پیش فروش متری مسکن در بورس می پردازد؛ 

بورس،بازارسرکشمسکنراراممیکند؟
   موافقان معتقدند که این طرح به خانه دار شدن قشر ضعیف کمک می کند

 اما منتقدان بر این باورند که این طرح  برای این است که تنش های بازار مسکن کاهش پیدا کند

  وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه یکی از چالش هایی که در دنیا برای 
جایگزین کردن خودروهای برقی به  جای 
دارد، بحث  بنزینی وجود  خودروهای 
ذخیره سازی انرژی است، تاکید کرد که 
با توجه به ظرفیت و دانش کشورمان در 
مورد خودروهای برقی، باید آن را از دانشگاه 
به سمت صنعت حرکت دهیم. عباس 
علی آبادی اظهار کرد: چالشی که در دنیا 
تاکنون وجود داشته و موضوع جایگزینی 
خودروهای برقی به جای خودروهای بنزینی 
را به تعویق انداخته، بحث ذخیره  انرژی 
است. وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن 
یادآوری اینکه اولین خودروهای تاریخ برقی 
بودند؛ گفت: در دهه ۳۰ میلادی، کمپانی 
فورد بیش از ۳۰ هزار خودرو برقی تولید 
کرد، اما آن زمان باتری های اسیدی مورد 
استفاده قرار می گرفت که سنگین بوده و 
مشکلاتی را به همراه داشتند؛ بنابراین به  
مرور خودروهای بنزینی و مصرف کننده 
سوخت های فسیلی جایگزین شد؛ اما اکنون 
دنیا به جایی رسیده که برای کنترل شدت 
انرژی، راهکار اساسی برقی شدن خودروها 
را در پیش گرفته است. البته ممکن است 
در بحث ذخیره سازی انرژی به یک راهکار 
ثابت و دائمی نرسیده باشند. به طور مثال 
باتری های لیتیمی یا حتی اقتصاد هیدروژنی 
)استفاده از ذخیره سازهای هیدروژنی( 

مطرح یا بحث هیبرید در میان باشد. 
 نزدیک شدن فاصله فناوری در 

خودروهای برقی به نوآوری 
وی با بیان اینکه ما به درک مناسبی 
از این موضوع رسیده ایم و در حال حاضر 
چند نمونه خودروی برقی تولید داخل و 
مهم تر از آن، طراحی داخل داریم، اظهار 
کرد: این نشان می دهد که ظرفیت و دانش 
کشور در این زمینه، ذی قیمت است. در 
یک پیچ تاریخی هستیم. اگر ما سال ها 
تلاش کنیم و با توجه به اینکه دنیا نیز در 
تلاش است، نزدیک کردن فاصله فناوری 

به نوآوری در موضوع خودروهای بنزینی 
در مقایسه با خودروهای برقی زمان بسیار 
بیشتری از ما خواهد گرفت. او خاطرنشان 
کرد: ما در بخش خودروهای برقی به نسبت 
خودروهای با سوخت فسیلی، فاصله کمتری 
داریم باید هرچه زودتر وارد توسعه حوزه 
خودروهای برقی شویم؛ اگر بنا باشد که 
تنها این دانش در دانشگاه ها تدریس شود، 
بی فایده  است؛ اما اگر به سمت صنعت 
حرکت کند، توسعه فناوری شکل می گیرد. 
ضمن اینکه بایستی بازار آن ایجاد شود تا از 

دنیا فاصله بگیریم. 

 خودروهای برقی؛ راندمان بالاتر با 
قابلیت فرآیند برگشت  انرژی

علی آبادی متذکر شد: از سوی دیگر ما در 
خودروهای برقی، فرایند برگشت انرژی را 
نیز خواهیم داشت؛ به طور مثال اگر با یک 
خودروهای بنزینی از شیبی بالا رویم، باک 
بنزین خالی خواهد شد و برگشتی نخواهد 
داشت، اما در خودروهای برقی، در بازگشت از 
شیب، طبق قوانین فیزیکی )برگشت به نقطه 
اول، با توجه به رخداد فرآیند بازگشت پذیر(، 
مقدار زیادی از برق مورد نیاز مجدد تولید و 
ذخیره می شود، بنابراین این خودروها بسیار 
اقتصادی تر هستند؛ ضمن اینکه می توان از 
این سوخت ها )بنزین و گازوئیل( در نیروگاه ها 
بهره گرفت و راندمان بالاتری داشت.  به 
گزارش ایسنا، وزیر صمت ادامه داد: کاهش 
مصرف سوخت، بهبود راندمان، تاثیرات 
زیست محیطی و... همه و همه به ما می گوید 
که با توجه به توسعه فناوری و توجه به اینکه 
امکان برقی سازی خودروها به لحاظ دانش و 
حتی تولید باتری ها در داخل کشور وجود 
دارد، بهتر است که بهره کافی را از این ظرفیت 
ببریم. وی تاکید کرد: این سیاست در وزارت 
صمت در دستور کار قرار گرفته و امیدوار 
هستیم که موفق باشیم؛ البته موفقیت در این 
بخش نیز نیازمند اراده همگانی است. همه 
مردم و آحاد جامعه، مجلس و دولت نیز باید 

در این راستا کمک کنند. 

وزیرصنعت تاکید کرد: 

 ایجاد بازار برای توسعه خودروهای برقی


